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СЯРГЕЙ СЯМЁНАЎ ПРЫМУСІЎ ЧЫНОЎНІКАЎ
ВЫКОНВАЦЬ КАНСТЫТУЦЫЮ

007НОВАЯ ГАЗАВАЯ ВАЙНА?
 ПРАГНОЗ НА СТАР. 4 ЭСЭ АЛЕГА АБЛАЖЭЯ НА СТАР.5

Гэта здарылася 9 верасня,
калі  жыхар  Гомеля  Сяргей
Сямёнаў праходзіў беларус
каўкраінскую  мяжу  праз
пункт пропуску “Новая Гута”.
Калі гомельскія мытнікі пра
панавалі маладому чалавеку
запоўніць  дэкларацыю,  ён
папрасіў бланк на беларускай
мове.  Патлумачыў,  што  не
хацеў бы нарабіць памылак у
афіцыйным  дакуменце  па
расейску. Мытнікі ўгледзелі ў
гэтым “непадпарадкаванне”,
склалі пратакол і накіравалі ў
суд.

Акурат такі самы інцыдэнт
адбыўся на мяжы і ў жніўні,
калі Сяргей Сямёнаў ехаў ва
Ўкраіну цягніком. За “непад
парадкаванне” суддзя Мары
на  Дамненка  аштрафавала
Сямёнава  на  930  тысяч
рублёў.

Тым часам справа набыла
розгалас. Старшыня Кансты
туцыйнага суда Рыгор Васі
левіч на адной з канферэн
цый назваў выпадак з Сямё
навым “нематываваным уціс
кам  беларускай  мовы  і  яе
носьбітаў” і нагадаў, што “ад
казнасці за непавагу да дзяр
жаўнай мовы ніхто не адмя
няў”.

Кіраўнік  Дзяржаўнага
мытнага камітэта Аляксандр
Шпілеўскі адрэагаваў на паз
іцыю Канстытуцыйнага суду,

заявіўшы, што адсутнасць да
кументаў  пабеларуску  —
яго асабістая памылка, якую
ён хутка выправіць.

“Ад  сённяшняга  дня  мы
ўжо  будзем  працаваць  на
ўсіх, напэўна, пунктах памеж
нага пераходу з улікам наяў
ных беларускіх дэкларацый”,
—  сказаў  журналістам  на
меснік начальніка Гомельс
кай мытні Міхаіл Мятлікаў.

Намеснік  начальніка
ўпраўлення  Дзяржаўнага
мытнага  камітэта  Беларусі
Ўладзімір Пехцераў сцвярд
жае, што беларускамоўныя
дэкларацыі  цяпер  ужо  ма
юць  усе  мытні:  “Ужо  гэтай
праблемы  не  існуе.  Бланкі
накіраваныя на пераходы  і
мяжу”.

Карэспандэнт Радыё Сва
бода запытаўся ў Сяргея Ся
мёнава, ці будзе, на ягоную
думку, заява Старшыні кан
стытуцыйна суда аргументам
для гомельскага суда, каб яго
апраўдаць  на  наступным
тыдні  і скасаваць ранейшы
штраф? Сямёнаў адказаў: “Я
лічу, што гэта вельмі цяжкае
пытаньне, у першую чаргу –
для гомельскага суда, а па
другое  –  для  гомельскай
мытні, таму што насамрэч іх
паставілі ў вельмі цяжкае ста
новішча. Рэч у тым, што калі
яны мяне апраўдаюць на суд

зе 4 кастрычніка, то будзе
відавочна, што мінулы пры
суд быў незаконным”.

Ранейшы штраф у 30 ба
завых  велічыняў  плаціць
Сяргей не збіраецца. Павод
ле яго словаў, пададзеная
ўжо скарга ў Канстытуцый
ны суд. “Наколькі я ведаю,
мая справа ўжо знаходзіцца
на  разглядзе  ў  абласным
судзе Гомеля. Я скаргу ў аб
ласны  суд  не  падаваў  –  я
так  думаю,  што  гэта  ўсё
вынік таго, што сказаў спа
дар  Васілевіч”,  –  выказаў
думку Сямёнаў.

І хоць судовая цяжба суп
раць Сяргея Сямёнава яшчэ
не спынілася (чарговы раз

гляд яго “справы” прызнача
ны на 4 кастрычніка), ягоны
прыклад  сведчыць,  што  і
адзін чалавек можа зрушыць
цэлую дзяржаўную машыну. І
чым роспачна плакаць пра
лёс роднай мовы ды патапта
ны нацыянальны гонар бела
руса, дык нашмат больш ка
рысна  адстойваць  свае,  у
тым ліку і моўныя правы, га
рантаваныя табе Канстыту
цыяй.

Паводле Радыё Свабода

Гомелец Сяргей Сямёнаў. Старшыня КС РБ Рыгор Ва-
сілевіч: “Адказнасці за непава-
гу да дзяржаўнай мовы ніхто
не адмяняў”. Мінск, 18 верасня
2007 году. Фота з архіву.



2 Апытанне№ 37 (86), 27.09-3.102007 г.

ЦІ СЁННЯШНЯЯ ЎЛАДА
АКУПАЦЫЙНАЯ, ЦІ — СВАЯ?
ГЕНАДЗЬ ЛОЙКА, МАСТАК:

“ГЭТАЯ ЎЛАДА АДСТОЙВАЕ
ІНТАРЭСЫ ІНШАЙ ДЗЯРЖАВЫ”
Акупацыйная. Бо яна адстойвае інтарэсы іншай дзяржавы.
Сённяшнія ўладары – пераемнікі Савецкага Саюзу. СССР даў
но няма, але, тым не менш, вельмі шмат зважаецца на інтарэ
сы расейскай дзяржавы. Беларуская мова ў заняпадзе, расей
ская квітнее. Для мяне мова на першым месцы. Яна ўсё выз
начае. Калі не будзе мовы, будзе іншая дзяржава і іншая на
цыя. І гэта ўжо назіраецца – і ў гэтай уладзе, і ў гэтым элек
тараце. Гэта не беларускі народ. Яшчэ крыху  і ён адамрэ
зусім. Але мы пераможам, і з гэтага народу зробім беларускую
нацыю.

ВАСІЛЬ, НАСТАЎНІК:

“ЯНЫ ШТО, У БЕЛАРУСЬ НА ТАНКУ
ПРЫЕХАЛІ?”
Якая акупацыя? Яны што, у Беларусь на танку прыехалі? Лу
кашэнка, Ціцянкоў і Шэйман? Калі б яны былі абсалютна чу
жыя людзі, усім, каму баліць за Беларусь, было б лягчэй. Мы б
выглядалі белымі арыйцамі, заваяванымі, але годнымі балта
мі.Але ж яны плоць ад плоці нашай. Я ўспрымаю гэтую ўладу,
як прышчэпку беларускай нацыі ад “саўковасці”. Каб яна
больш не хварэла ніколі. Мы іх перажывем. Яны могуць ут
рымліваць уладу з дапамогай хлусні і дубінак. Але прапана
ваць нейкую перспектыву, нейкі ідэал... У іх няма ні душы, ні
мазгоў. Што яны прапануюць? Заробак у трыста баксаў? І ўсё?
На сённяшні дзень ёсць тыя, хто гэтым задаволіцца. А заўтра?
А ці варта за гэта кідацца на дот? Наша сіла ў нашых ідэалах
і марах. І гістарычна мы іх пераможам.

КАСТУСЬ, ПРАДПРЫМАЛЬНІК:

“УСПРЫМАЦЬ ЯК СВАЮ – НЕ МАГУ”
Калі вандалы ў свой час прыйшлі ў Рым і павалілі ўсе статуі,
падпалілі ўсе бібліятэкі, жыхарам Рыму гэта не вельмі падаба
лася. А калі б іх уласныя рабы зрабілі тое ж самае, я не думаю,
што грамадзянам Рыма ад гэтага было больш прыемна. Я не
прыхільнік такога ўспрыняцця, як “свой” “чужы”. Нягледзя
чы на тое, што сённяшняя ўлада гуляе на чужым полі чужымі
шашкамі і па чужых правілах, яна ўсё ж свая, родная, уласна
га гатунку. Але разглядаць яе, як сваю асабіста, я не магу. Ула
да павінна, перш за ўсё, спрыяць адукацыі і змякчэнню нора
ваў. Гэтаму наша ўлада не спрыяе зусім. Яна спрыяе зусім
іншаму. Шмат людзей сябе атаясамліваюць з гэтай уладай.
Яны весяляцца на Дажынках, размалёўваюць сабе пысы ў
чырвоназялёныя фарбы на футбольных матчах і балдзеюць
ад “Крыжачка” ў аграгарадку. Гэта ўсё не маё. І мяне не абы
ходзіць, колькі такіх, як я.

АЛЕСЬ, ЛЕКАР:

“ЯНА ГАВОРЫЦЬ З НАРОДАМ
НА АДНОЙ МОВЕ”
Гэтая ўлада народная. Яна гаворыць з намі на адной мове.
Яна выдатна адчувае, што народу трэба для шчасця. Трэба, як
бачым, не шмат. Чарка крыху пабольшала, скварка стала

больш тлустай. Але ўсё роўна, далей за гэты джэнтльменскі
набор фантазія нашага народу не сягае. Нацыянальныя каш
тоўнасці нашаму народу наўрад ці калі спатрэбяцца. А вось
тыя нешматлікія, каму гэтая ўлада не падабаецца, да народу
могуць сябе не залічваць. Яны чужыя на гэтым “празьніке
жызьні”. У тым ліку і я. Нам трэба альбо звальваць, альбо зра
біцца “пікейнымі камізэлькамі”, збяднелымі нашчадкамі ста
ражытных шляхецкіх радоў. Апошнімі захавальнікамі апага
неных святыняў. Не самая горшая роля, дарэчы, у нашым ба
лагане.

АЛЕГ ТРУСАЎ, СТАРШЫНЯ
ТАВАРЫСТВА БЕЛАРУСКАЙ МОВЫ:

“МЫ МАЕМ НАШУ ЎЛАДУ,
АЛЕ НЕ СВАЮ”
Я яе ўспрымаю як нашу, а не як “сваю” ці “акупацыйную”. Як
нашу з вамі разам. Наша яна таму, што яна намі кіруе.  І мы
дазваляем ёй намі кіраваць. Не свая таму, што мы яе не выб
іралі. Не акупацыйная таму, што яна сваёй гадоўлі, мясцовай.
І цяпер наша задача — памяняць нашу на сваю. Упершыню за
200 гадоў мы маем нашу ўладу. Але пакуль не сваю. І з нашай
уладай трэба перш за ўсё ўступаць у кантакт. ТБМ уступіла ў
кантакт з 1999 году. І чым шчыльнейшы кантакт, тым больш
мы яе прымушаем на беларускай мове размаўляць. Старшы
ня Канстытуцыйнага суда Васілевіч зразумеў, што ён вельмі
выйграе, калі будзе хоць у дробных пытаннях бараніць бела
рускую мову. Дзякуючы яму, на мытнях цяпер з’явіліся бела
рускамоўныя бланкі. І калі ўлада абрынецца, ён скажа: “Я ж
бараніў”. Такіх фактаў я магу назваць шмат. Самае галоўнае,
каб мы з гэтай уладай нідзе, ніколі, ні пры якіх абставінах па
расейску не размаўлялі. Не трэба пераходзіць на яе мову.
Трэба заўжды размаўляць сваёй мовай, і тады ўлада губляе
апірышча. Зараз я змагаюся, каб пабеларуску былі Правілы
дарожнага руху. Скурай адчуваю, што хутка выйграем і гэтую
справу. Галоўнае – прымусіць, каб улада нас паважала. А для
гэтага трэба самім сябе паважаць. Уявіце сабе, каб заўтра ўсе
сябры апазіцыі ўсё сталі пабеларуску рабіць. Бланкі запаў
няць, размаўляць, і пры гэтым усміхацца. Уяўляеце, якая б па
ніка была ў гэтай улады?

ВАЛЯНЦІН АКУДОВІЧ, ФІЛОСАФ:

“ВА ЎЛАДЫ ЗАРАЗ ЧАС ВЫБАРУ”
Акупацыйнай яна не можа быць ні ў якім выпадку. Усе сацы
ялагічныя звесткі сведчаць за тое, што большасць электара
ту аддала галасы Лукашэнку. Калі бальшыня насельніцтва з
году ў год аддае свае галасы гэтаму чалавеку, пра якую аку
пацыйную ўладу можна казаць? Але я гэтую ўладу не лічу і
сваёй. Бо гэта рэпрэсіўная ўлада. Большасць таго, што з’яўля
ецца для мяне каштоўнасцю, гэтая ўлада не прымае. Гэтая
ўлада для мяне – гэта вялікая паўза, якая была неабходная
беларусам і Беларусі. Каб агледзецца вакол пасля распаду
імперыі, пасля стварэння сваёй дзяржавы. Разабрацца самім з
сабой. З майго гледзішча, паўза былакарыснай. Праблема ў
тым, што гэтая паўза зацягнулася. Відавочна, што сёння час
патрабуе альбо радыкальнай трансфармацыі гэтай улады
альбо яе змены. І зараз праблема не ў апазіцыі, а ва ўлады:
што рабіць? Трансфармавацца яна можа, хочаш не хочаш,
толькі ў бок маіх перакананняў. Не трансфармавацца – гэта
значыць, утрымліваць уладу ранейшымі сродкамі. Малавера
годна, каб гэта ў яе атрымалася. Ва ўлады зараз час выбару.
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Суседзі
СТВАРАЕЦЦА
ЖМУДСКАЯ
ПАРТЫЯ

У  Літве  пашыраецца  рух
“жэмайтаў” або “жмудзі”. На
гэтым  тыдні    ініцыятыўная
група заявіла пра стварэнне
Жмудскай палітычнай партыі.

Беларускаму чытачу слова
“жмудзь” вядомае з гісторыі
Вялікага Княства Літоўскага
– сярэднявечнай балтасла
вянскай дзяржавы, куды ўва
ходзіла Беларусь і дзе бела
руская мова была дзяржаў
най. Паводле гісторыкаў, на
роднасць, якая тады называ
лася “жмудзь”, стала ў далей
шым асновай сучаснай літоў
скай нацыі.

Як паведамляецца ў заяве
ініцыятыўнай групы, будучая
жмудская  партыя  будзе
імкнуцца праз абраных прад
стаўнікоў урада і самаўрадаў
праводзіць  такую  палітыку
кіравання краінай, якая б га
рантавала эканамічнае і са
цыяльнае развіццё Жмудзі,
узмацняла веру жмудзінаў у
сябе,  а  таксама  захоўвала
жмудскую  гістарычную  і
культурную спадчыну.

Трэба сказаць, што не ўсе
ў Літве і нават сярод жэмай
таў  падтрымліваюць  гэтую
ідэю.  Напрыклад,  галоўная
рэдактарка часопіса (“Жмудс
кая  зямля”)  Данута  Мукене
заявіла  журналістам,  што
нельга ствараць партыі на эт
нічнай падставе.

Устаноўчы  сход  новай
партыі мае адбыцца ў ліста
падзе.

Каб ацаніць маштаб  і ха
рактар гэтай падзеі для Літвы,
дастаткова ўявіць сабе, што ў
Беларусі  загаварылі  б  пра
вылучэнне ў асобную нацыя
нальнасць крывічоў, якія пас
ля  дамагаліся  б  стварэння
Крывіцкай партыі. Зразумела
кожнаму, што ў сённяшняй
Беларусі такія “экзатычныя”
ініцыятывы перспектывы не
маюць, бо нават самыя звы
чайныя грамадскія арганіза
цыі ліквідуюцца, а стварэнне
новых замарожана на неак
рэслены час.

Аглядальнік

Тысячы людзей сабраліся 22
верасня на фэст «Права быць
свабодным», арганізаваны бе-
ларусамі ва ўкраінскім горадзе
Луцку. На фэсце выступілі рок-
гурты “Крама”, “Уліс”, “Нейра
Дзюбель”, “Indiga”, “B:N”, “Tav.
Mauzer”, «Сьцяна», “Znich”.
Улады РБ спрабавалі пераш-
кодзіць правядзенню фэсту:
некаторыя ахвочыя так і не
здолелі дабрацца да Ўкраіны,
аўтобусы з гасцямі затрымл-
івалі супрацоўнікі ДПС і вяр-
талі ў Мінск у суправаджэнні
міліцыі,  аднак фэст адбыўся.

Міліцыя шукае зламысні
ка,  які  пусціў  пад  адхон
цягнік  у  Аршанскім  раёне
Віцебскай вобласці. Як паве
дамілі БелаПАН у Міністэр
стве  надзвычайных  сітуа
цыяў,  увечары  22  верасня
невядомы  зламыснік  паш
кодзіў 12 метраў чыгуначна
га палатна на ўчастку паміж
станцыяй Руміна  і  заводам
камбікорму ААТ “Экамол”, у

выніку з рэек сышлі цеплавоз
і два пустыя вагоны. Людзі не
пацярпелі. Рамонтныя рабо
ты былі завершаныя 23 ве

“РЭЙКАВАЯ ВАЙНА”

Памятная дошка ў гонар паэта і святара Каіміра Сваяка была ўрачыста адкрыта ў мінулую ня-
дзелю ў касцёле на радзіме героя. Вёска Клюшчаны Астравецкага раёна Гродзенскай вобласці, 23 ве-
расня 2007 году. Фота газеты «Свабода».

расня. Рух на пашкоджаным
участку чыгункі адноўлены.
Матэрыяльныя страты падлі
чваюцца.

Замест каментару
70я гады мінулага стагоддзя. Беларусь. З лесу да турыстаў

выходзіць  калматы няголены мужык у ватніку, кірзовых бо
тах і з аўтаматам ППШ у руках. Пытаецца: “Хлопцы, ці немцы
далёка?” Тыя: “Якія немцы?! Вайна ўжо сорак гадоў як скон
чылася!” Мужык (у роспачы): “А чые ж гэта цягнікі я ўвесь гэты
час пад адхон пускаў?..”
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ІЗНОЎ ЗА ГАЗ ГРОШЫ
160 ДАЛЯРАЎ ЗА ТЫСЯЧУ “КУБОЎ” – НЕ МЯЖА

Пачатак новай “дыскусіі”,
як заўсёды, паклаў кіраўнік
беларускай дзяржавы. Высту
паючы ў Рэчыцы, падчас свя
та ўраджаю “Дажынкі”2007,
Лукашэнка заявіў, што “Газп
ром”  хоча  зноў  падвысіць
цану на газ для Беларусі. “Я
не ведаю, чым мы так правін
іліся  перад  кіраўніцтвам
Расеі”,  –  паскардзіўся  ён.  І
абяцаў  зноў  заняць  жорст
кую пазіцыю на перамовах з
расейскім канцэрнам.

Між  тым,  у  самім  факце
павелічэння цэнаў нічога но
вага  і нечаканага для бела
рускага боку не было. Нага
даем,  што  31  снежня  2006
году Расея і Беларусь падпі
салі пагадненне пра паэтап
нае падвышэнне цаны на на
расейскі газ. Паводле гэтага
пагаднення,  у  2008  годзе
цана яго для РБ складзе 67%
цаны  прыроднай  сыравіны
на еўрапейскім рынку мінус
выдаткі на транспартыроўку.
У  2009м    80%,  у  2010м  —
90%, у 2011м — 100%.

То  бок,  кожны  год  кошт
“блакітнага паліва” будзе па
вялічвацца для нас прыблізна
на  10%.  Пытанне  толькі  ў
тым,  чым  канкрэтна  абер
нуцца  гэтыя  працэнты  для
Беларусі ў наступным годзе.

“У будучым годзе яны хо
чуць  узняць  цану  яшчэ  на
15%”, — заявіў Лукашэнка ў
Рэчыцы.

Адкуль узялася менавіта
гэтая лічба  не зусім зразу
мела. Літаральна за некалькі
дзён да выступлення кіраўні
ка дзяржавы на “Дажынках”
намеснік міністра эканомікі
РБ Андрэй Тур, адказваючы
на пытанні карэспандэнта га
зеты “Московские новости”,
гаварыў  пра  павелічэнне
цаны на 20%: “У наступным
годзе  нам  давядзецца
плаціць каля 120123 даляраў

за  тысячу  кубаметраў,  гэта
значыць на 20% болей, чым
сёлета. Так размеркавана да
2010 году ўлучна,  і ніхто па
куль  новых  прапановаў  не
ўносіў”.

Як  бачым,  123  даляры  –
гэта не 15% прыбаўкі ў пара
ўнанні са 100 далярамі, якія
Беларусь  плаціла  ў  2007м
годзе.

А  паводле  інфармацыі
Міністэрства  эканомікі  РБ,
урад даручыў Міністэрству
энергетыкі ўзгадніць з “Газп
ромам” цану паставак газу ў
2008  годзе  ў  памеры  не
больш  за…  130  даляраў  за
тысячу  кубаметраў.  А  гэта
ўжо  30%    то  бок,  удвая
больш за лічбу, агучаную Лу
кашэнкам.

Аднак усе пералічаныя ва
рыянты – яшчэ не галоўная
бяда.  Праблема  ў  тым,  што
сама формула разліку сярэд
нееўрапейскай цаны, павод
ле  якой  вылічваецца  кошт
газу  для  нашай  краіны,  па
куль няясная.

Таму некаторыя эксперты
прагназуюць, што ў 2008м
годзе цана гэтая можа дасяг
нуць 160 і нават 200 даляраў
за тысячу кубаметраў. Бо ні
для кога не сакрэт, што энер
ганосьбіты ва ўсім свеце да
ражэюць штодня. Лукашэнка
ў Рэчыцы абяцаў змагацца з
расейскай  манаполіяй  да
канца – то бок, да бою крам
лёўскіх  курантаў  на  Новы
год, як гэта было летась. На
перамовах,  казаў  ён,  Бела
русь будзе жорстка адстой
ваць нацыянальныя  інтарэ
сы. Хоць пры гэтым кіраўнік
дзяржавы прызнаў, што “гэта
іх  тавар,  і  мы  не  можам  іх
гвалтам  прымусіць  знізіць
цану. Але мы будзем спраба
ваць прыводзіць пераканаў
чыя аргументы, хоць наўрад
ці атрымаецца іх цалкам пе

раканаць”.
Атрымліваецца, як у ста

рой  савецкай  гумарэсцы:
“Аргументуйце! – Чым? – Ар
гументам!”

Пераканаць  “Газпром”
сапраўды будзе нялёгка, тым
больш, што і аргументы ў бе
ларускага боку трохі дзіўныя.
Ужо згаданы вышэй міністр
эканомікі  Тур  у  інтэрв’ю
“Московским  новостям”
прывёў  забаўны  прыклад:
“Ёсць два цэментныя заводы
 пад Смаленскам і пад Віцеб
скам. Адлегласць паміж гэ
тымі гарадамі крыху больш
за 100 км, але калі цана газа
для гэтых двух прадпрыем
стваў будзе адрознівацца ў
два разы, дык беларускаму
цэменту да самага Ўралу не
будзе чаго рабіць. Віцебскі
завод страціць сваю канку
рэнтаздольнасць. То бок, ра
сейскія прадпрыемствы зна
ходзяцца ў значна больш вы
гадным становішчы”.

Усё так. Але якая справа
“Газпрому” да цэментнага за
воду ў Віцебску  і да ўсіх ас
татніх беларускіх вытворцаў?
Калі б сапраўды існавала са
юзная дзяржава, як гэта абя
цаў  расейцам  Лукашэнка,
тады гэты аргумент суседзі
маглі б і ўлічваць. А так – ну,
не  будзе  Беларусь  гандля
ваць сваім цэментам на ра
сейскім рынку. А расейскай
газавай кампаніі што за бяда
з гэтага? Кіраўніцтва РБ усё
ніяк не можа зразумець, дзе
сканчаецца дружба і дзе па
чынаецца рынак. Яно разва
жае так: дзе яму выгадна, там
хай  будзе  рынак,  дзе  не  –
будзем дружыць.

Вось і ў Рэчыцы Лукашэн
ка зноў спаслаўся на дружбу
народаў, спрабуючы давесці,
што  народ  у  Расеі  не  падт
рымлівае цэнавую палітыку
“Газпрома” ў адносінах да Бе
ларусі. Гэта вельмі карысная
заява.  Праўда,  цана  на  газ
будзе вызначацца ў Крамлі, а
не на ўсерасейскім рэферэн
думе.

Так  што  газ  будзе  дара
жэйшы для беларускіх спа
жыўцоў – гэта відавочна. А

вось наколькі – адказ на гэ
тае пытанне мы зможам ат
рымаць, хутчэй за ўсё, толькі
пад канец году. Пасля цяжкіх
баталіяў, пачатак якім (як по
тым мы будзем успамінаць)
пакладзены быў у Рэчыцы.

Не трэба быць прарокам,
каб прадказаць – трэцяя га
завая вайна будзе не менш, а
можа, і больш жорсткай, чым
дзве папярэднія.

Ва ўжо згаданым інтэрв’ю
намесніка міністра эканомікі
Тура ёсць сапраўдная бомба,
якую мала хто заўважыў. Па
водле  ранейшых  дамоўле
насцяў, “Газпром” мусіць праз
тры гады атрымаць 50% бе
ларускай газатранспартнай
кампаніі “Белтрансгаз”. Пер
шы  транш  у  памеры  625
мільёнаў  даляраў  расейцы
ўжо пералічылі Беларусі.

Аднак  Тур  раптам  паве
даміў: “Падзяліць акцыі 50 на
50  наўрад  ці  атрымаецца,
таму што яшчэ ёсць невялі
кая  частка  індывідуальных
уласнікаў,  а  ЯНЫ  ЗНІКЛІ,  ІХ
НЯМА. Таму можа ўзнікнуць
сітуацыя, пры якой хтосьці
абавязкова будзе кантраля
ваць на адну сотую або ты
сячную больш, а гэта ўжо не
парытэт. Так што тут не ўсё
так проста”.

Такім чынам, адказны чы
ноўнік  гаворыць  пра  тое,
што“зніклыя” акцыянеры мо
гуць  быць  скарыстаныя  ў
якасці падставы для перагля
ду дамоўленасцяў па “Белт
рансгазе”,  ці  нават  наогул
адмовы ад іх.

Сітуацыя насамрэч небяс
печная, прычым для абодвух
бакоў.  Бо  50,001%  акцыяў
гэта значна больш, чым про
ста  50%.  Гэта  амаль  поўны
кантроль над стратэгічным
прадпрыемствам,  які  можа
апынуцца ў тых ці іншых ру
ках. І, здаецца, што гэтая “не
чаканая” перашкода вельмі
дарэчы беларускім уладам.

Але ці атрымаюць з гэтага
выгаду спажыўцы?

Алег Ман, Валеры Філін

Не паспела прыйсці восеньская халаднеча, а га-
завая тэма зноў – тут як тут. Яна ўжо заняла сваё
звыклае месца сярод іншых папулярных тэм. Гэтая
тэма абяцае неўзабаве яшчэ больш сапсаваць без
таго халаднаватыя, мякка кажучы, адносіны паіж
Беларуссю й Расеяй.
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СВАБОДНАЯ БЕЛАРУСКАЯ ГАЗЕТА

ШАНОЎНЫ ЧЫТАЧ!
КАЛІ ВЫ ЗАВЯРШАЕЦЕ ПРАЦУ І Ў ВАС ЁСЦЬ КРЫХУ ЧАСУ, ПРА ШТО ВЫ ЛЮБІЦЕ РАЗМАЎЛЯЦЬ СА СВАІМІ
СЯБРАМІ ЦІ СУСЕДЗЯМІ – У ЭЛЕКТРЫЧЦЫ, НА ЛЕЦІШЧЫ, У СЯБЕ ДОМА? ХУТЧЭЙ ЗА ЎСЁ, ГЭТА ТРЫ ТЭМЫ.
ПА-ПЕРШАЕ, ВАС ЦІКАВАІЦЬ ТОЕ, ШТО ТЫЧЫЦЦА ВАС І ВАШАГА ЖЫЦЦЯ НЕПАСРЭДНА. ЯКОЙ БУДЗЕ
ВАША ЗАРПЛАТА, ЯКІМІ БУДУЦЬ КВАРТПЛАТА І ЦЭНЫ НА ПРАДУКТЫ, ЯК ПАБУДАВАЦЬ ДОМ, ЯКУЮ
КУПІЦЬ МАШЫНУ, КУДЫ АДПРАВІЦЬ ВУЧЫЦЦА ДЗЯЦЕЙ?..
ПА-ДРУГОЕ, ВАС ЦІКАВІЦЬ ПАЛІТЫКА І СПОРТ (ШТО ВЕЛЬМІ БЛІЗКА, ПА-СУТНАСЦІ)
І ШТО ПІШУЦЬ ГАЗЕТЫ.
ПА-ТРЭЦЯЕ, ВАС ВЕЛЬМІ ЦІКАВІЦЬ (АЛЕ ВЫ ПРА ГЭТА ГАВОРЫЦЕ ТОЛЬКІ З САМЫМІ БЛІЗКІМІ)
БУДУЧЫНЯ ВАШАЙ БАЦЬКАЎШЧЫНЫ.
ГАЗЕТА “СВАБОДА” ХОЧА ВАМ (І ЎСІМ НАМ) ДАПАМАГЧЫ. У РУБРЫЦЫ “ГАСПАДАРКА” МЫ СПРАБУЕМ
РАЗАБРАЦЦА Ў ТЫМ, ШТО СТАІЦЬ ЗА РАШЭННЯМІ ЎРАДУ І ПРЭЗІДЭНТА – ЗА ПАДВЫШЭННЕМ ЦЭНАЎ НА
ГАЗ, НАПРЫКЛАД, ЦІ ЗА ПРОДАЖАМ КАМПАНІІ “ВЕЛКОМ” ЗАМЕЖНЫМ ІНВЕСТАРАМ. І ЯК ГЭТА ЎСЁ
МОЖА АДБІЦЦА НЕПАСРЭДНА НА НАШЫМ З ВАМІ ЖЫЦЦІ?
У РУБРЫЦЫ “ПАЛІТЫКА” І “БЕЛАРУСЬ--РАСЕЯ” МЫ ПІШАМ НА АКТУАЛЬНЫЯ ТЭМЫ.
У РУБРЫЦЫ “ЧАГО НЕ ПАКАЗВАЕ БТ” РАСПАВЯДАЕМ ПРА ТОЕ, ПРА ШТО НЕЛЬГА ЎВЕДАЦЬ ПРАЗ
ТЭЛЕЭКРАН АБО ПРАЧЫТАЎШЫ “СОВЕТСКУЮ БЕЛОРУССИЮ”.
УСЕ АСТАТНІЯ НАШЫ РУБРЫКІ ТАК ЦІ ЙНАКШ ПРЫСВЕЧАНЫЯ АДКАЗУ НА АПОШНЯЕ, САМАЕ ЦЯЖКОЕ І
САМАЕ ГАЛОЎНАЕ ДЛЯ НАС УСІХ ПЫТАННЕ.
МЫ НЕ МОЖАМ ЗНАЙСЦІ АДКАЗ НА ЯГО ТОЛЬКІ СІЛАМІ (ВЕЛЬМІ АБМЕЖАВАНЫМІ) ЖУРНАЛІСТАЎ
РЭДАКЦЫІ. АЛЕ МЫ МОЖАМ ЗНАЙСЦІ ЯГО РАЗАМ З ВАМІ, ЧЫТАЧ!
УСІХ, КАМУ ПАТРЭБНАЕ НАША ВЫДАННЕ, ХТО РАЗАМ З НАМІ ШУКАЕ АДКАЗ, ХТО ХОЧА БАЧЫЦЬ
БЕЛАРУСЬ ВОЛЬНАЙ ЕЎРАПЕЙСКАЙ КРАІНАЙ, МЫ ПРАПАНУЕМ УВАЙСЦІ Ў СУПОЛЬНАСЦЬ
ПРЫХІЛЬНІКАЎ ГАЗЕТЫ “СВАБОДА”.
ГЭТА МОЖА ЗРАБІЦЬ КОЖНЫ, БЕЗ УСЯЛЯКІХ ФАРМАЛЬНАСЦЯЎ, НЕЗАЛЕЖНА АД ТАГО, ДЗЕ ЖЫВЕ. У
СУПОЛЬНАСЦЬ МОЖНА ЎСТУПІЦЬ ІНДЫВІДУАЛЬНА, ЦІ РАЗАМ З СЯБРАМІ. У ЯЕ МОЖНА ЎСТУПІЦЬ
ЦЭЛАЙ ГРАМАДСКАЙ АРГАНІЗАЦЫЯЙ. ДЛЯ ЎСІХ ЗНОЙДЗЕЦЦА СПРАВА ПА СІЛАХ.
НЕХТА МОЖА ПРОСТА ДАЦЬ ПАЧЫТАЦЬ ГАЗЕТУ СВАЙМУ СУСЕДУ, АЛЬБО ПАДПІСАЦЬ НА ЯЕ СВАІХ
ЗНАЁМЫХ. НЕХТА МОЖА РАЗДРУКАВАЦЬ ЯЕ З ІНТЭРНЭТА І РАСПАЎСЮДЗІЦЬ У СВАЁЙ МЯСЦОВАСЦІ.
НЕХТА МОЖА ЗНАЙСЦІ ЦІ ПАДКАЗАЦЬ МАГЧЫМАСЦЬ ПАВЯЛІЧЫЦЬ НАКЛАД “СВАБОДЫ”, НЕ
ВЫХОДЗЯЧЫ ЗА РАМКІ ЗАКОНА.
КАЛІ Ў ВАС ЁСЦЬ ЖАДАННЕ І МАГЧЫМАСЦІ СТАЦЬ РАСПАЎСЮДНІКАМ “СВАБОДЫ” Ў ВАШЫМ РЭГІЁНЕ,
АЛЬБО СТАЦЬ КАРЭСПАНДЭНТАМ “СВАБОДЫ” Ў ВАШЫМ РЭГІЁНЕ, — НАПІШЫЦЕ НАМ ПРА ГЭТА E-MAIL
АЛЬБО SMS.
РАЗАМ ЗРОБІМ “СВАБОДУ” САПРАЎДЫ НАЦЫЯНАЛЬНЫМ ВЫДАННЕМ.

 “СВАБОДА” – БЕЛАРУСКАЯ ГАЗЕТА
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НЕТУТЭЙШЫ ЛОСК Саюздрук
АЛЬБО “ВАМ НЕ ПАТРЭБНЫ ЭКАНАМІСТ?”

Як робяцца хваліПРА БЕЛАРУСКУЮ СЦІПЛАСЦЬ
АЛЬБО НЕ ДАЗВОЛЬЦЕ, КАБ НЕХТА НА ВАС ЛЁГ

Радыё  Свабода  спрабуе
надаць новае дыханне пера
дачы “Званкі слухачоў”. Ця
пер штотыдзень будуць выбі
раць  самы  цікавы  званок  і
даваць узнагароду самадзей
наму  карэспандэнту.  Такім
чынам спадзяюцца, відаць,
прывабіць больш слухачоў. А
я  з  гэтай  нагоды  хацеў  бы
паразважаць пра беларускую
сціпласць. Чаму нашы людзі
мала пішуць, звоняць у рэ
дакцыю? Вось  і я сам да ня
даўняга  часу  толькі  слухаў
радыё, бурчэў сам сабе пад
нос, а ў рэдакцыю ніколі не

пісаў.  Аж  пакуль  мяне  не
ўзялі  за  рукі  і  не  сказалі  –
пішы. І вось цяпер пішу, і ка
жуць, што гэтая пісаніна нял
ішняя. Ведаю, многія слуха
юць радыё, але чаму мала ад
гукаюцца  на  заклікі  на
пісаць? Можа, думаюць так –
я ж не спецыяліст, а яны пас
тавяць мяне, такога разумна
га, побач з тымі графаманамі,
ёсць там з дзясятак такіх, што
кожны дзень у эфір шчэмяц
ца...  І вось як змагацца з той
сціпласцю альбо нясціпласцю
некаторых? Можа быць, пас
прабаваць  наладзіць  наву

чанне  самадзейных  карэс
пандэнтаў? Хай бы прафесій
ныя  журналісты  прачынілі
сакрэты свайго рамяства. Ат
рымаўшы ўцямную інструк
цыю, на што звяртаць увагу,
як казаць, глядзіш, асмеліцца
каторы ды пазвоніць.

Маю  не  толькі  моўныя
заўвагі.  На  мінулым  тыдні
Паўлюк  Быкоўскі  з  Радыё
Рацыі ў праграме “Кантэкст”
рабіў рэпартаж з “панеляў”
беларускай  канферэнцыі  ў
Кіеве. Ён пераказваў словы
якогась важнага еўрапейска
га госця (імя я не запомніў,

але тут гэта не важна). Госць
той, відавочна, гаварыў па
расейску і ўжыў такую фразу:
“Оппозиция  должна  быть
вместе, чтобы на нее можно
было  положиться”.  А  Бы
коўскі  пераклаў  гэта  так:
«Апазіцыя павінна быць ра
зам,  каб  на  яе  можна  было
пакласціся». Эх, не было мяне
там... Я б сказаў нашай апазі
цыі: «Хлопцы, не папусціцеся,
не дазвольце, каб нехта на
вас лёг, стойце цвёрда, абапі
райцеся на сваю зямлю, свой
народ, толькі гэтак перамо
жам!»            Сяржук Вітушка

Калі афіцыйны беларускі
друк пачынае пісаць не пра
Дажынкі ў Рэчыцы, а пра пал
ітычную сітуацыю ў суседніх
дзяржавах, ён, гэты друк, ча
сам набывае нейкі нетутэй
шы лоск. Вось урывак з арты
кула  пра  апошнія  падзеі  ў
Крамлі. Здагадайцеся, адкуль
гэта:

“Муссируется еще один де-
ликатный нюанс в трактовке
назначения питерца Виктора
Зубкова. Никаких более или ме-
нее веских подтверждений вер-
сия не имеет. Тем не менее,
умы будоражит. Согласно
предположению, даже если Зуб-
ков и сменит премьерское
кресло на президентское, все
равно сложит полномочия до
2012 года...

Впрочем, и почва для таких
инсинуаций имеется. Российс-
кая политика далека от про-
зрачности. Принцип состяза-
тельности в ней отнюдь не
ключевой. Участие в полити-
ческой жизни страны потен-
циального электората сведе-
но к необходимому минимуму.
В этом смысле решающее зна-
чение в развитии политичес-
кой обстановки играют не ин-
ституты и даже не процеду-
ры, а административный ре-
сурс правящей элиты. Все ос-
тальное в большинстве слу-
чаев – политическая бутафо-
рия...”

Многія, мабыць, падумалі,
што гэта перакладны тэкст з

“Газеты  выборчай”.  А  гэта
наша газета “7 дней” так сме
ла асвойвае новы лексікон
пра палітычную бутафорыю і
адміністратыўны рэсурс.

“Божье слово должно зву
чать на родном языке”. Хто ж
будзе спрачацца з такім зага
лоўкам “Народнай газеты”?
Хіба толькі тыя, хто адчувае
розніцу паміж “родным язы
ком” і “роднай мовай”.

“В течение ближайших че-
тырех лет все католические
священнослужители-иност-
ранцы будут замещены выпус-
книками религиозных учебных
заведений страны. Об этом
сообщил заместитель пре-
мьер-министра Беларуси
Александр Косинец на встрече
с представителями действу-
ющих в Беларуси конфессий.

По мнению вице-премьера,
иностранные священнослужи-
тели не могут осуществлять
религиозную деятельность в
Беларуси, поскольку не знают
менталитет белорусского на-
рода, его традиции, язык.

Несмотря на это только в
2006 году в Беларусь было при-
глашено 629 иностранных
граждан, в том числе 259 не-
посредственно для осуществ-
ления религиозной деятельно-
сти. Самое большое количе-
ство священнослужителей-
иностранцев в Беларуси сегод-
ня служит в Римско-католи-
ческой церкви: из 381 священ-
нослужителя 190 являются

иностранцами. Причем подав-
ляющее большинство из них
(181 человек) граждане
Польши. Кроме того, в Белару-
си гражданство другого госу-
дарства имеют 101 монахи-
ня, в том числе 98 — Польши.
“Этот вопрос необходимо ре-
шать, исходя прежде всего из
интересов нашего народа”, —
считает Александр Косинец”.

Асабіста я ведаю некалькіх
ксяндзоўпалякаў, якія слу
жаць імшу на роднай для бе
ларусаў мове. А таксама мне
знаёмыя тутэйшыя ксяндзы,
якія нават паза храмам пас
лугоўваюцца моваю “паньс
кай”.    Не  сумняюся,  што  ў
першую  чаргу  на  радзіму
высланыя будуць першыя.

А яшчэ “Народная газета”
змясціла яскравы рэпартаж з
мінскага “кірмашу вакансій”.

“Самые востребованные
сегодня специалисты — ста-
ночники, строители и про-
давцы, — обрисовала картину
заместитель начальника от-
дела информационных техно-
логий Комитета по труду и
занятости Мингорисполкома
Инна Семенова.”

А между тем молодежь
была самым массовым посе-
тителем ярмарки. Причем по
большей части работу искали
девушки. “Вам не нужен эконо-
мист?” — раздавались деви-
чьи голоса. Ответ, как прави-
ло, был отрицательным. (...)

Самые большие зарплаты,

которые нам удалось найти,
предлагали сварщикам и ста-
ночникам, а также водите-
лям. Рукастые мужчины со
стажем работы и без вредных
привычек могли рассчиты-
вать на оклад от 700 тысяч и
выше. Таких на ярмарке было
немного. Они важно ходили от
стола к столу с одним вопро-
сом: а зарплата какая? Приве-
денная выше цифра вызывала
у потенциальных заводчан
скепсис. В сфере услуг все было
еще скромнее. Так, официан-
там по формуле “два дня ра-
ботаешь — два отдыхаешь” в
одном из популярных минских
кафе можно было рассчиты-
вать на 200 тысяч. Такую же
зарплату предлагали в недав-
но открывшемся отеле на
должность портье без опыта
работы”.

Вось табе  і сярэдні заро
бак у 300 даляраў, які даўно
не ўзбуджае фантазію,  і “за
пушчаныя” заводы, на якія,
чамусьці,  зусім  не  рвуцца
цвярозыя спецыялісты, і нізкі
ўзровень беспрацоўя. А жа
данні  мець  “усё  і  адразу”
толькі павялічваюцца і падт
рымліваюцца  дзяржаўнай
прапагандай.  А  старыя
швачкі  і  токары выходзяць
на пенсію. А даляр усё абяс
цэньваецца. І гэта толькі па
чатак.

Алесь Канюціч
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Невядомая
Беларусь

007 Стрэмкі
ЧАС АДДАЕ ПЕРАВАГУ РЫНКАМ, А НЕ БАРЫКАДАМ

Не, я зусім не пра Джэйм
са Бонда,.

Але сямёрка з двума ну
лямі нагадала мне пра юбі
лей, якога, здаецца, ніхто не
заўважыў.  Роўна  сто  гадоў
таму, у 1907 годзе, былі нама
ляваны дзве славутыя, “куль
тавыя” карціны: “Авіньёнскія
дзяўчаты” Пабла Пікасо і “Па
цалунак” Густава Клімта.

Сёння, у 2007 годзе, “Паца
лунак” – ці не самая папуляр
ная  карціна  –  дзе  толькі  ні
ўбачыш яе рэпрадукцыю – ад
гламурных часопісаў да тры
катажных кашулек.

Пра “Авіньёнскіх дзяўчат”
памятаюць цяпер хіба толькі
мастацтвазнаўцы. Між тым,
адразу пасля свайго з’яўлен
ня на свет твор гэты выклі
каў цэлую буру ў мастацкім
асяроддзі. Гэта была “знака
вая” рэч для Пікасо, з якой і
пачаўся  той  пазнавальны
“пікасоўскі” стыль, які стаў вя
домы ўсяму свету.Нават Далі
быў менш вядомы, бо яго не
прапускалі праз “жалезную
заслону”. А вось геній Пікасо
і  гэтую  заслону  праламаў.
Праўда, не так сваёй геніяль
насцю, як членствам у камун
істычнай партыі Рэспублікі
Францыя.  І стаў член КПРФ
сябрам КПСС.

Хутчэй за ўсё, ён быў такім
жа камуністам, як  і антыфа
шыстам. Чыста намінальным.
Бо ўся яго “антыфашысцкая”
дзейнасць месціцца ў адзі
ным  апокрыфе,  калі  на  пы
танне  нямецкага  афіцэра
пра  “Герніку”  “Гэта  зрабілі

вы?”  Пікасо  адказаў  –  “Не,
вы!”.

І ўсё ж не было ў гісторыі
іншага мастака, надзеленага
такой  магутнай,  татальнай
энергетыкай, якая знішчала
ўсе крытэрыі, усе табу – жыц
цёвыя, маральныя, эстэтыч
ныя. Гэткі “агент 007” ад мас
тацтва.

Усё  жыццё  ён  паводзіў
сябе як капрызнае, разбэшча
нае і злое дзіця. Сёння, гуля
ючы, гладзіць коціка, заўтра
можа прыбіць яго цвіком да
плоту. Так ён паводзіў сябе з
калегамі, з сябрамі, з жанчы
намі. Але ж дзецям усё дазво
лена, іх учынкі і творы трэба
хваліць,  выказваць  заміла
ванне. І хвалілі – хто шчыра,
хто праз зубы, баючыся пака
заць сваю “адсталасць”.

І вось праз трыццаць з не
чым гадоў пасля смерці Піка
со  застаўся  пераможаны.  І
кім?  Густавам  Клімтам,  імя
якога яшчэ гадоў дваццаць
таму  можна  было  знайсці
хіба што ў спецыяльных эн
цыклапедыях.

Цяпер  жа  –  сапраўдная
“клімтаманія”.  І  сіратліва
стаіць у кнігарні даўнавата
ўжо выдадзеная грунтоўная
манаграфія пра Пікасо. А пра
Клімта штогод выходзяць усё
новыя і новыя кнігі.

Пра  што  гэта  сведчыць?
“Авіньёнскія дзяўчаты” – спа
раджэнне,  хутчэй,  агрэсіі,
чым  эстэтыкі,  пісаў  Джон
Бергер. “Пацалунак” – чыстая
эстэтыка. Як і ўся творчасць
Клімта  –  эстэтыка,  часам

рафінаваная, часам замяша
ная  на  эротыцы.  Якія  б
страшныя,  аж  да  паталогіі,
тэмы ні выбіраў Клімт, эстэ
тыка ў яго на першым месцы.
Якія б мажорныя тэмы ні рас
працоўваў Пікасо  (напрык
лад, пано “Мір” з капэлы ў Ва
ларысе) – наперад лезе дэст
рукцыя і дэфармацыя.

“Авіньёнскія дзяўчаты” –
бунт, рэвалюцыя. А наша цы
вілізацыя залішне змучана за
мінулае стагоддзе рэвалюцы
ямі  і агрэсіямі. Пік папуляр
насці Пікасо быў у 1968 год
зе, калі бушавалі студэнцкія
мяцяжы.  Пік  папулярнасці
Клімта – цяпер, калі людзей
немагчыма вывесці на вулі
цы.  Змянілася  энергетыка,
імпэт грамадства. Наш час ад
дае перавагу рынку, а не ба
рыкадам. Навошта ваяваць
за  тое,  што  можна  купіць?
Зрэшты,  і Пікасо ці не таму
падтрымліваў вобраз “бунта
ра”, што тады гэта добра пра
давалася?

Я не надта люблю бываць
на  рынку.  Але  не  надта  па
любіў і барыкады, на якіх быў
у  1991  годзе  ў  Вільні.  Бо
тваімі заваёвамі, здабытымі
на барыкадах, пасля гандлю
юць на рынку іншыя людзі. З
выгадай для сябе. І таму мяне
цешыць, што эстэтыка пера
магае агрэсію. Невядома, ці
краса ўратуе свет, як думаў
бедны  князь  Мышкін.  Але
толькі  краса  прыносіць  у
жыццё сапраўдную радасць.

Алег Аблажэй

27 верасня – вялікае рэлі
гійнае  свята  —  Узвіжанне.
Яно  звязанае  з  ушанавань
нем  крыжа,  які  ўздымаўся
або ўздзвігаўся (адсюль назва
свята) над натоўпам вернікаў.
Народнае  вытлумачэнне
яшчэ  больш  простае:  “Да
Ўзвіжання ўсё павінна быць
здзвінута” – гэта значыць, уб
рана з поля. Лічылася, што ў
гэты дзень змеі “здзвігаюцца”
на зіму ў норы, а мядзведзі
кладуцца ў бярлогі.

27 верасня 1977 году дала
першы  ток  сумнавядомая
Чарнобыльская АЭС — пер
шая  ўкраінская  атамная
электрастанцыя.

28 верасня 1937 году са
вецкія  карныя  органы  рас
стралялі беларускага драма
турга, актора і рэжысёра, зас
навальніка беларускага са
вецкага тэатру Ўладзіслава
Галубка. Забойству не пераш
кодзіла нават тое, што Галу
бок быў першым народным
артыстам Беларусі. Чалавек,
які ўсё сваё жыццё прысвяціў
тэатру, напісаў 40 п’ес і выха
ваў вялікае мноства прафес
ійных актораў, быў знішчаны
паводле хлуслівага абвінава
чання  ў  палітычнай  дзей
насці.

1 кастрычніка ў 1817 год
зе адбываецца першае пасед
жанне падпольнага студэнц
кага Таварыства філаматаў,
якое  стварылі  студэнты
Віленскага ўніверсітэта Та
маш Зан зпад Маладзечна і
Адам Міцкевіч зпад Наваг
рудка. Сябрам таемнага тава
рыства  філаматаў  выпала
стаць пачынальнікамі бела
рускай нацыянальнай ідэі.

2 кастрычніка 1323 году ў
дакументах упершыню згад
ваецца Вільня, сталіца Вяліка
га Княства Літоўскага, якая з
1940 году стала сталіцай су
часнай  Літвы,  а  датуль  на
працягу шасціста гадоў была
сталіцаю  ўсяго  беларуска
літоўскага краю. У Вільні дру
каваў  першыя  беларускія
кнігі Францішак Скарына, з
Вільні  кіраваў  паўстаннем
Кастусь Каліноўскі, у Вільні
пабачыла свет першая бела
руская газета “Наша Ніва”.Пабла Пікасо.  Авіньёнскія дзяўчаты. Густаў Клімт. Пацалунак.
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КВАДРАТУРА КОЛА
АЛЬБО НАВОШТА RTVI ЎЗЯЛОСЯ ЗА “ЯЙКАКВАДРАТЫ”?

Блакітны агеньчык

Пра гісторыю з “яйкаквад
ратамі” за апошні час паве
дамілі, бадай, усе СМІ, якія
маюць  дачыненне  да  Бела
русі – залежныя й незалеж
ныя. Але для нашых чытачоў
нагадаю ў скароце сутнасць
справы.  У  1992м  годзе  ў
Мінску адбылася мастацкая
выстава, на якой упершыню
быў прадстаўлены праект пад
назвай “Яйкаквадраты”. Аўта
ры  ідэі – вядомы беларускі
паэт Алесь Разанаў  (многія
калі не чыталі, дык чулі пра
ягоныя  вершыквантэмы)  і
мастак Віктар Маркавец. Як
тады тлумачыў Разанаў, папя
рэднікамі графічных работ у
рамках  праекту  можна
лічыць “супрэматычныя квад
раты” Казіміра Малевіча, зна
камітага мастакаавангарды
ста, які доўгі час жыў у Віцеб
ску. Але разам з тым, на дум
ку паэта, гэты вобраз – белае
яйка на чырвоным фоне аль
бо наадварот, чырвонае на
белым  –  адпавядае  нацыя
нальным традыцыям белару
саў, іх “духоўнаму космасу”.

Наўрад ці аб гэтым ведалі
у рэкламным аддзеле расейс
кай  тэлефоннай  кампаніі
МТС, калі яна ўзялася за так
званы “рэбрэндзінг”. Тым не
менш, у выніку з’явіўся новы
рэкламны лагатып кампаніі,
які вельмі нагадвае тыя са
мыя  яйкаквадраты.  Толькі
“яйка” у рэкламе  МТС пастаў
ленае вертыкальна, у адроз

ненне  ад  работ  Разанава
Маркаўца. Яны вырашылі па
даць у суд на кампанію, дзе
факт плагіяту  (незаконнага
капіявання) катэгарычна ад
маўляюць. Скаржнікі цверд
зяць,  што  грошай  яны  не
патрабуюць, але хочуць, най
перш, абараніць свае аўтарс
кія правы. Паколькі перамо
вы ў судзе першай інстанцыі
з  прадстаўнікамі  кампаніі
нічога не далі, справа пера
дадзеная ў калегію Вярхоў
нага суда Беларусі ў пытан
нях  інтэлектуальнай  улас
насці. Пасяджэнне прызнача
нае на 1 кастрычніка.

Справа хоць і неардынар
ная, але наўрад ці яе можна
назваць самай важнай падзе
яй  з  усіх,  што  адбываліся
апошнім  часам  у  Беларусі.
Тым не менш, у мінулую няд
зелю пра яйкаквадраты вы
рашыла  паведаміць  і  тэле
кампанія RTVI ў сваёй прагра
ме “Акно ў Еўропу”. Сюжэт,
праўда,  заняў  каля
хвіліны…А больш пра Бела
русь у праграме не было ні
слова. Зразумела, тэлекампа
нія мае поўнае права вызна
чаць сваю эфірную палітыку,
а аўтары праграмы – шукаць

тэмы  для  яе.  Але  тут  варта
зрабіць яшчэ адно адступлен
не.

Калі я не памыляюся, пару
гадоў  таму  згаданая  тэле
кампанія,  разам  з  Еўра
пейскім радыё для Беларусі і
загадкавай нямецкай фірмай
МедыяКансалта,  выйграла
тэндэр Еўрасаюза на праект
вяшчання на Беларусь. Не
ўзабаве пачала выходзіць у
эфір і тэлепраграма “Акно ў
Еўропу”.  Наколькі  можна
было зразумець, прызнача
лася яна найперш для бела
рускага тэлегледача і павінна
была  інфармаваць,  сярод
іншага, пра тое, што адбыва
ецца ў нашай краіне. Аднак
тое,  што  яна  прызначаная
для беларускай аўдыторыі,
можна  здагадвацца  цяпер
толькі  дзякуючы  бягучаму
радку на беларускай мове, у
якім  распавядаецца  пра
змест тэлесюжэтаў. А сюжэты
ў  асноўным  прысвечаныя
падзеям  у  розных  краінах
Еўропы. І часам – у Беларусі.

Нельга сказаць, каб усе сю
жэты там нагадвалі “рэпар
таж” пра яйкаквадраты. Ня
даўна, напрыклад, “Акно ў Еў
ропу”  закранула  важную

тэму спадарожнікавага вяш
чання.  Гарадскія  ўлады
Мінска, як вядома, прынялі
пастанову, якая патрабуе ад
жыхароў прыбраць з дамоў
нелегальна (то бок, без даз
волу архітэктараў) усталява
ныя антэныталеркі, а заадно
і кандыцыянеры. Высвятля
ецца,  што  пастанова  існуе,
але ж прававога механізму
яе  выканання  няма.  І  вось
некаторыя грамадзяне пачалі
ўжо падаваць у суд на пару
шэнне іх грамадзянскіх пра
воў…

Зразумела, самі ўлады не
надта заклапочаныя “права
вымі механізмамі” – будзе за
гад зверху, выканаюць. Але
самае крыўднае будзе, калі
ўлады абвесцяць сапраўдную
вайну талеркам, а глядзець
на спадарожнікавых каналах,
што  вяшчацьмуць  на  Бела
русь, можна будзе адно сю
жэты  пра  “яйкаквадраты”.
Яны хоць і маюць дачыненне
да “беларускага космасу”, але
ўсё ж задаволіць патрэбу бе
ларускіх грамадзянаў у па
шырэнні  інфармацыйнай
прасторы наўрад ці змогуць.

Максім Пешка

А.Разанаў, В.Маркавец. «Яйкаквадраты». Мінск, 1992 год.


